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Epaile askok euskara «mespretxuz» 
hartzen duela salatu du Arzalluzek 

• «Independentziaren zain egon 

gabe», epaileek euskal herritarren 

izaera eta hizkuntza ezagutu 

behar dutela adierazi du 

• Fiskaltza Nagusiak Gasteizko 

Legebiltzarraren ardurapean egon 

beharko lukeela uste dute 

abertzale jelkideek 

• Laugarren txandan ere «galbehea» 

dagoela salatu du eta, ondorioz, 

zaila dela bide horretatik epaileen 

artean euskaldunak sartzea 

IfIigo Bilbao / Bilbo 
~ 

EUSKAL HERRIAN diren 
epaile espainiarrek, gehienek 
behinik behin , ez omen dute 
euskaraz ikasteko inolako as
morik eta askok «mespretxuz» 
hartzen omen du euskal hiz
kuntzari lotua den oro. Hori
xe salatu du Xabier Arzalluz 
EAjko buruak Abokatu Eus
kaldunen Sindikatuak anto
laturiko mintzaldian. 

Berez «euskal Justizia pro
pioari» buruz mintzatu behar 
bazen ere , Arzalluz egungo 
egoeraz aritu zen , eta joan 
den asteburuko Batzar Nagu
sianjelkideek Justizia alorre
an hartutako erabakien berri 
eman zuen. Horren arabera , 
«independentziaren zain egon 
gabe» , TOP (Francoren garai
ko Ordena Publikorako Auzi
tegia) zenaren oinordeko den 
Entzutegi Nazionala desager 
dadila nahi dutejelkideek , 
entzutegi bereziak ez baitira, 
Arzalluzen ustez , «demokra
ziaren seinalerik onena» . Eli
za ordezkariei eskatzen zaien 
bezala , epaileak ere lekuan 
lekuko pentsamoldeak , izae
ra eta hizkuntza menperatu
ko duen jendea izan daitezela 
aldarrikatzen du EAJk. 

Auzitegi Konstituzionala + 

XOUS E S I MA L 

Abokatu Euskaldunen Sindikatuak gonbidaturik mintzatu zen Xabier Arzalluz atzo Bilbon. 

Egungo Justizia «funtzio
narizatuab ez du, Arzalluzen 
hitzetan , aldaketarik egiteko 
modurik ematen . Haatik , 
Euskal Justizia Kontseilua-

ren premiaz mintzatu zen , 
«oposizio-bideak aldatu eta 
bertoko jendea promoziona
tzeko» . 

Fiskaltza Nagusiak, bestal-

de , Gasteizko Legebiltzarra
ren menpe beharko lukeela 
uste du Arzalluzek. Dotrina 
Batasunaren jagoleak Madri
len egon daitezkeen arren, 

Etorkizuneko Euskal Justizia + 

kasazioak eta justizia pena
lak euskal agintarien ardura
pean egon behar duela gaine
ratu zuen Arzalluzek. 

Diskriminazioa 

Are zorrotzago aritu zen epai
leek euskaldunak izan behar 
dutela aldarrikatzerakoan , 
egungo egoeran euskal hiztu
nak «diskriminaturib daude
la uste baitu buruzagi jelki
deak . Aldarrikapen horiek 
denak zelan gauzatu? «Hori 
beste gako bat» dela esan 
zuen Arzalluzek. 

Entzuleen artetik, Leopol
do Lejarreta abokatu euskal
dunak egungo egoera gaindi
tzeko Euskal Herrian Eskola 
Judiziala sortu eta IV Txan
daren bidez epaileen artean 
jende euskalduna sartzea 
proposatu zuen. Asmoarekin 
bat etorri arren , IV Txandan 
ere «galbahea» dagoela salatu 
zuen Arzalluzek , «eurek ere 
[agintari espainarrez ari zen] 
badakite-eta zer dagoen joko
am>. Orduantxe, euskararen 
egoera hizpide zuela , egin 
zituen Arzalluzek hitzik gogo
rrenak egungo «egoera bene
tan inpresentablea» dela 
azpimarratuz. 

«Espainiaren handitasuna xede duen 
egitura horrek mesfidantza eragiten du» 

«Beldur naiz ez ote dugun Madrilen 
dagoenaren kopia ziztrin bat egingo» 

• «ZAILA da gutxiengo 
nazional batek gehien
goak osatutako epai
mahai baten eraba
kiak onartzea» . Horixe 
dio Carl J . Friedrich 
irakasleak, Europako 
unibertsitateetan Zu
zenbide Politikoan adi
tu direnen biblia (Den
bora berrietako Estatu 
Konstituzionalak) ida
tzi zuen irakasle ale
maniarrak, alegia. Bat 
dator Arzalluz tesi ho
rrekin, batez ere Es
painiako Auzitegi 
Konstituzionalaren 

osaketa eta eginkizu
nak aztertu ondoren. 

Izan ere, «Espainia
ren handitasuna» xede 
duen auzitegi horrek 
euskal herritarren ar
tan «mesfidantza» bes
terik ez duela eragiten 
salatu zuen buruzagi 
jelkideak. 

Bertan euskaldunik 
ez dagoen artean , edo 
katalanak , kasu, ne
kez lortuko du egitura 
hrrnek «neutraltasuna 
gordetzea», EAjko bu
ruaren ustez. Eta hori 
horrela izango da , bai-

ta estatu eredu libera-
lena nagusitzen bada 
ere, arazoaren muina, 
azken batean, Estatua 
hainbat naziok osa
tzen dutela ez onartzea 
baita. 

Irtenbidea zein den? 
Arzalluzek Belgikaren 
kasua jarri zuen ere
du, Estatu federala 
izateaz gain, nazio des
berdinek osatua baita
go , eta bertako Auzite
gi Konstituziona ba
loiez eta flandriarrez, 
erdi bana, osaturik da
goelako. 

• ETORKIZUNAZ ere 
mintzatu zen apur bat 
jelkideen burua, eta 
hauxe adierazi : «Gau-
za askotan guk ere 
errua badugw> . Izan 
ere, duela hogei urte 
Estatutuaren ondo-
rioz egitura autonomi-
koak sortu behar izan 
zirenean, Euskal He-
rriaren historia azter-
tu eta bertoko egi tu-
rak oinarritzat hartu 
beharrean , «Madrilen 
zegoenaren kopia ziz-
trin bat besterik ez 
genuen egin» , Arzallu-

zek azpimarratu zue- rik ez ote dugun beste 
nez. kopia bat egingo» , gai-

Euskal Justizia erai- neratu zuen. 
kitzeko ere, Euskal He- Mintzaldian zehar, 
rriko etorkizuneko bestalde, Foru Zuzen-
agintariek nondik nora bide desberdinek di-
jo beharko duten aurri- tuzten berezitasunak 
kusterakoan - «nik aztertzeko premiaz ari-
behintzat geure burua- tu zen Arzalluz. Egun-
ren jabe izango garela go ildo konstituziona-
espero baitut» , azpima- listak zertan diren eta 
rratu zuen Arzallu- nondik nora doazen 
zek-, kezkati agertu ikusirik, Habeas Cor-
zen Euzkadi Buru Ba- pus bezalakoak, esate-
tzarreko lehendakaria. rako, aspaldian jaso-

«Beldur naiz gai ho- tzen zirela Bizkaia eta 
netan ere, momentuko Gipuzkoako foruetan , 
estutasunak behartu- gogoratu zuen. 

15 
OSTIRALA, 

2000·KO 
URTARRILAK 

21 --
x 


